## 化学

## ICF用铜基低密度气凝胶靶材料研制

杜艾 $^{1}$ ,李宇农 $^{1,2}$ ,周斌 $^{1,*}$ ,吴越华 $^{1}$ ,肖淑芳 $^{1}$ ,刘春泽 $^{1}$ ,沈军 $^{1}$ ,倪星元 $^{1}$ 

1.同济大学 上海市特殊人工微结构材料与技术重点实验室,上海200092

2.井冈山大学 数理学院, 江西 吉安343009

收稿日期 2007-9-28 修回日期 2007-12-27 网络版发布日期: 2008-9-25

摘要 过渡金属基气凝胶是惯性约束聚变实验中靶的候选材料。以无机铜盐CuCl<sub>2</sub>的醇溶液为前驱体,采用聚丙烯酸为分散剂,环氧丙烷为凝胶促进剂,通过溶胶-凝胶工艺制备了柱状铜基醇凝胶。铜基醇凝胶经CO2超临界流体干燥后即可得到浅绿色柱状铜基气凝胶靶材料,材料密度为120~150 mg/cm³。由扫描电子显微镜对气凝胶的微结构分析可知,该样品呈现由纳米级球形颗粒均匀堆积而成的网络结构。红外光谱、X射线衍射图谱和X射线荧光光谱的结果表明,样品结晶部分的成分主要为斜方晶Cu²+2Cl(OH)3,而无定形部分的成分为水合氢氧化铜。

关键词 <u>铜基 气凝胶</u> <u>环氧丙烷 聚丙烯酸</u> 分类号 <u>TL503.8</u>

## Preparation Method of Monolithic Copper Oxide Aerogels

DU Ai $^1$ , LI Yu-nong $^{1,2}$ , ZHOU Bin $^1$ , \*, WU Yue-hua $^1$ , XIAO Shu-fang $^1$ , LIU Chu n-ze $^1$ , SHEN Jun $^1$ , NI Xing-yuan $^1$ 

1. Shanghai Key Laboratory of Special Artificial Microstructure Material s and Technology, Tongji University, Shanghai 200092, China; 2. Department of Physics, Jinggangshan University, Ji'an 343009, China

**Abstract** The transition metal based aerogels are available for target materials of ICF. The mono lithic copper oxide aerogels were prepared from copper chloride, propylene oxide and polyacrylic acid. Firstly, by using of cupric chloride solution as precursor, polyacrylic acid as dispersant and propylene oxide as accelerator, and selecting suitable mould, the columnar copper-based alcog el was made under the sol-gel process. And the proper ratio of reactants was got via the experiment. Then the columnar light-green monolithic aerogel sample was obtained by the process of agin g and supercritical drying. SEM studies indicate that the sample has a network porous structure c omposed of uniform nano-scale spherical particles. In term of IR, XRD and XRF, it indicates that the crystal part of the aerogel is mostly orthorhombic copper chloride hydroxide and the amorph ous part is aquo cupric hydroxide.

Key words copper-based aerogel propylnen oxide polyacrylic acid

## 本文信息 ▶ Supporting info ▶ [PDF全文](813KB) ▶[HTML全文](0KB) ▶参考文献 服务与反馈 ▶把本文推荐给朋友 ▶文章反馈 ▶浏览反馈信息 相关信息 ▶ 本刊中 包含"铜基"的 相关文章 ▶本文作者相关文章 杜艾 李宇农 周斌 吴越华 肖淑芳

刘春泽

倪星元

沈军